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DELO

Oh 25-leici republike
Petindvajset let je minilo od

kar je Italija postala republika, ki 
je neposredna pridobitev odpor
ništva in zmage nad fašizmom.

Ne gre za neko formalnost, 
ne gre za navadno spremembo 
ustavne oblike. Gre za stvar, ki 
je bistveno drugačna in do kate
re je prišlo po zaslugi velikih 
in množičnih bojev gibanja de
lavcev, kmetov in naprednih izo
bražencev. To gibanje je dalo 
življenje odporništvu in je obe
nem s fašizmom strmoglavilo tu
di monarhijo, ki se je s fašizmom 
do skrajnosti kompromitirala. In 
prav zato je gibanje take narave 
in obsega bilo tudi pravna osno
va republike in ustave, za 
to je bilo to gibanje tudi politi
čno napredno.

Res je, da se ustava v celoti 
še ne izvaja, toda motili bi se 
če bi menili, da je zaradi 
tega ta pridobitev nekoristna ali 
skoraj nekoristna. Res pa je, in 
dejstva to potrjujejo, da so po 
zmagi nad fažizmom in monarhi
jo ter pc ustanovitvi republike, 
politične in družbene, notranje 
in zunanje sile omogočile kon
servativnim silam, da so se po
novno organizirale, da so se po
služevale najrazličnejših sred
stev za uresničitev svojih načr
tov, da so razdvojile sile, ki so 
omogočile zmago odporništva.

Uresničitev programa, ki ga 
predvideva ustava je vsekakor 
odvisna od moči in enotnosti de- 
demokratičnih sil, ki so izboje
vale ustavo, preprečile da bi jo 
kdor koli izpodkopal in ki so na
redile pomembne korake naprej 
na poti k njenemu izvajanju.

Politični okvir, ki se postavlja 
po petindvajsetih letih republi
ke, potrjuje obseg spopada, ki 
je v teku. Na eni strani so mogo
čne politične in družbene sile, 
ki jih predvideva ustava, na dru
gi strani pa so konservativne si
le, ki se poslužujejo tudi fašisti
čnih razbitin za to, da bi zaprle 
pot gibanju, ki napreduje, da bi 
izsilile premik na desno.

Politične in družbene sile, ki 
se bojujejo za prenovitev in re
forme, izpričujejo ne le to, da 
so sposobne, da zavrnejo proti
napad, temveč da razpolagajo s 
silo, ki je potrebna za napredo
vanje in da bodo torej izšle zma
govite iz te bitke. Toda za dosego 
vsega tega je neobhodno potreb
na enotnost, taka enotnost, ki 
bo v pravilni meri upoštevala 
tudi Komunistično partijo Italije, 
ki je najdoslednejša in največja 
komponenta sil napredka.

Protikomunizem, razbijanje de
lavskega in demokratičnega gi
banja je še vedno poglavitno 
orožje konservativnih in reak
cionarnih manevrov. Zato je le
va sredina, ki je osnovana na 
protikomunistični diskriminaciji,

ovira. Prav zaradi tega ocenjuje
mo kot hudo napako dejstvo, da 
so tovariši socialisti v naši de
želi prav v teh dneh ponovno 
omogočili levi sredini, da je 
ostala pri življenju; ta napaka je 
temvečja tudi zato, ker se je 
Krščanska demokracija premak
nila na desno, s čemer je na
pravila veliko veselje socialde
mokraciji, medtem ko se izreka 
proti delavskim bojem. Nikakor 
ne drži izgovor, da ni bilo druge 
izbire, da se je bilo treba «žrto- 
vati» in da bi v nasprotnem pri
meru prišlo do slabših rešitev.

Obramba in razvoj demokra
cije ne zavisita od podobnih 

(Nadaljevanje na 4. strani) 
SILVANO BACICCHI

V nedeljo, 6 junija 1971 ob 7,55 so v sovjetski zvezi izsii-elili vesoljsko ladjo 
«Sojuz 11» s posadko, ki jo sestavljajo poveljnik podpolkovnik Georgij Dobro- 
voljski, letalski inženir Vladislav Volkov in inženir Viktor Pacajev. V pone- 
deljek, 7. junija se je «Sojuz 11» spojil z vesoljsko znanstveno postajo «Saljut», 
ki kroži okrog Zemlje že od 19. aprila. Kozmonavti so se vselili v «Saljut», ki 
se je nato dvignila na višji tir. Nadaljuje se proučevanje vesolja. Nov uspeh 

sovjetske znanosti in tehnike pozdravljajo po vsem omikanem svetu

Preverili so sporazum med strankami leve sredine

Berzantijeva izjava ne vsebuje 
nič novega, nič naprednega

Pretekli teden je deželni svet 
razpravljal o programski izjavi pred
sednika Berzantija. Šlo je prav za 
prav za dokument sporazuma, ki 
so ga stranke leve sredine dosegle 
po dolgih in mučnih pogajanjih. S 
to izjavo so nekako potrdili sode
lovanje in postavili smernice za 
delovanje deželnega odbora do za
padlosti mandatne dobe deželnega 
sveta, ki se bo končala črez lete dni.

Obče je znano, da je P.S.I. v 
deželnem merilu dolgo časa izraža
la hude kritike in nezadovoljstvo 
nad delovanjem deželne uprave, kar 
je privedlo, da je javno nastopila in 
zahtevala temeljito razčiščenje sta
lišč in dokaz politične volje drugih 
strank leve sredine za bolj napredno 
in demokratično politiko v deželni 
upravi.

Po zaključenih pogajanjih pa je 
nov sporazum neoporečno dokazal, 
da tovariši socialisti niso dosegli v 
tem razčiščenju od svojih zavezni
kov K.D. in P.S.D.I. ničesar od 
tistega, kar so zahtevali.

Berzanti je sicer prečital 50 stra
ni dolgo izjavo, ki pa ne vsebuje 
nič novega, nič naprednega, ne upo
števa novega položaja, ki je nastal 
v deželi po velikih bojih delovnih 
ljudi za izboljšanje gospodarskega 
in socialnega stanja, kakor tudi ni 
bilo povedano, kako mislijo izobli
kovati deželno politiko, da bi po 
svoji poti pripomogla izvesti velike 
socialne reforme, ki so na dnevnem 
redu v vsej državi in od katerih 
delavske množice in njih politični 
in sindikalni predstavniki ne bodo 
odstopili.

V izjavi se poudarja važnost dru
gega petletnega načrta za gospodar

ski in socialni razvoj v deželi; hkra
ti se pa prezre dejstvo, da je prvo 
deželno načrtovanje šlo mimo ne 
da bi se uresničile obveze leve sre
dine o rešitvi brezposelnosti, ki še 
vedno tare velike predele naše de
žele; da je šlo mimo vprašanje usta
novitve novih delovnih mest, v 
prvi vrsti gradnja novih industrij
skih objektov z vsedržavno soude
ležbo, kar bi moralo med drugim 
tudi prispevati, da se vsaj začne 
postopna vrnitev v svoje rojstne 
kraje skoro stotisoč izseljencev iz 
naše dežele, med katerimi je mnogo 
slovenskih Benečanov.

Isto negativno usodo preživlja 
kmetijstvo. Še vedno se nada
ljuje beg mladine. Dežela je podpi
rala le veleposestnike in industrijce, 
ki so si nabavili velike površine, 
medtem ko je pa male neposredne 
kmetovalce zanemarjala ali jim nu
dila samo drobtinice.

Ista politika velja za socialne uslu
ge, za stanovanja, bolnišnice, šole, 
prevoze, itd.

Dr. Berzanti je izrecno poudaril, 
da se bo v deželi nadaljevala od 
vsega začetka izbrana politična in 
programska pot. To ne pomeni nič 
novega. Vzemimo kot primer pre
vozna sredstva. Delavci, študentje, 
javnost sploh se že dolgo časa pri
zadevajo, da bi prešle zasebne av
tobusne zveze pod okrilje javne 
ustanove. V tem smislu je tudi naša 
skupina v deželnem svetu predložila 
zakonski osnutek. Toda sporazum 
leve sredine predvideva skoro pol 
milijarde prispevka lastnikom av
tobusnih prog. To predstavlja višek 
«socialne» politike dežele.

Na petdesetih straneh izjave je 
samo ena vrstica bila posvečena 
slovenski narodni skupnosti. Tudi 
v tem je dokaz, da deželna uprava 
leve sredine hoče nadaljevati po 
stari poti, ki zanemarja demokrati
čne in narodnostne pravice Sloven
cev. Velika protislovja cdstajajo med 
raznimi izjavami dobre volje in 
dejansko stvarnostjo. Tov Bacie- 
chi, ki je govoril v imenu svetoval
ske skupine K.P.L, je energično 
kritiziral programsko izjavo in zah
teval novo politiko do slovenske 
narodne skupnosti, kakor tudi za 
gospodarski in socialni razvoj de- 
žele.

DUŠAN LOVRIHA

11. Festival
DELA v Dolini

SPORED

Sobota, 12. junija;
— ob 20. uri nastop

GODBE IZ RICMANJ
— ob 21. uri koncert pevskih 
zborov Valentin Vodnik iz Doline, 
France Prešeren iz Boljunca, 
Slovenec iz Boršta, Slavec iz Ric- 
manj, Fran Venturini iz Domja in 
Vasilij Mirk s Proseka-Kontovela
Ob začetku festivalskih prireditev 
bo govoril poslanec

ALBIN ŠKERK 
Nedelja, 13. junija:
— ob 19. uri promenadni koncert

GODBE IZ BREGA
— ob 19,30 Zborovanje
Govorila bosta :

Dušan Lovriha
župan v Dolini
svetovalec
in

in deželni

Silvano Bacicchi
tajnik deželnega komiteja KPI 
in deželni svetovalec
— ob 20. uri
Splet folklornih plesov in pesmi
v izvedbi Kulturno umetniškega 
društva

Joža Vlahovič
iz Zagreba

Ponedeljek, 14. junija:
— ob 21,30 filmska predstava

Celoten kulturni spored je oskrbel 
krožek Pinko Tomažič iz Trsta

Vse tri večere PLES 
igral bo ansambel KRAS

□
Prodaja knjig in časopisov

□
Delovali bodo dobro založeni 

kioski
Točili bodo domače vino

Vljudno vabljeni

Folklorna skupina Kulturno umetniškega društva JOŽA VLAHOVIČ iz Za
greba. Na sliki: ples «Dubrovačka poskočica».
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Proslava v Nabrežini

Delež komunistov v boju 
za zrušen j e fašizma

i.

Dejstva pričajo, da so komu
nisti delovali tudi v letih najhuj
šega fašističnega terorja.

Umor Matteottija je povzro
čil hudo politično krizo, vendar 
pa ni bilo mogoče ustvariti enot
nosti med opozicijskimi stran
kami, čeprav je bila ta neobhod- 
no potrebna za preprečitev na- 
dalnje krepitve fašističnega re
žima.

Mussolini je dne 3. januarja 
1925 v parlamentu napovedal 
ukinitev vseh demokratičnih svo
boščin. Razpuščene so bile vse 
stianke, združenja in organiza
cije, ki niso bile neposredno 
pod kontrolo fašističnega reži
ma.

Komunisti so ostali skoraj sa
mi na braniku in so v boju za 
zrušenje fašizma žrtvovali dosti 
več kot vse druge stranke sku
paj.

Hudi represivni ukrepi niso 
odvrnili delavskih množic od 
boja proti fašizmu. Te množice 
so s stavkami in protesti izpri
čevale svoje nezadovoljstvo, 
čeprav so se množile akcije ka
zenskih ekspedicij.

Fašistični režim je skušal 
opravičevati čedalje strožje 
ukrepe s tem, da se je prikazo
val kot žrtev konspiracije. Fa
šisti so ob sodelovanju poli
cijskih elementovorganizirali šte
vilne provokacije, med katere so
dijo tudi atentati na Mussolinije.

Dne 9. novembra 1926 so v 
poslanski zbornici odvzeli man
dat poslancem opozicije. Toda 
takrat je bil tovariš Gramsci, vo
dja KPI, že v raporu, v zaporu so 
bili tudi mnogi drugi poslanci 
iz vrst opozicije. Istega dne, ko 
je bil odvzet mandat poslancem 
opozicije, je bil odobren tudi 
zloglasni zakon Rocco, tako 
imenovani zakon za zaščito 
države, ustanovljeno je bilo po
sebno sodišče ter uvedena 
smrtna kazen. Tako se je začela 
doba legaliziranega terorja, ki 
je trajala do 22. julija 1943.

Posebno sodišče je uprizorilo 
978 procesov. Od 4671 obsoje
nih je bilo 4030 komunistov, 12 
socialistov, 6 republikancev, 42 
pristašev stranke Giustizia e Li
bertà, 32 anarhistov in 23 drugih. 
Med obsojenimi je bilo tudi 120 
žensk, med katerimi je bilo 23 
Slovenk in Hrvatic iz Julijske 
krajine. Posebno sodišče je iz
reklo zapornih kazni za 28.000 
let. Na komuniste je odpadlo 
23.000 let, 5.000 let pa na vse 
ostale skupaj. Na smrt je bilo 
obsojenih 42 oseb, 11 smrtnih 
odsodb so spremenili v dosmrt
no ječo, 31 odsodb pa so izvršili. 
Poleg teh so ustrelili tudi 73 an
tifašistov v Forte Bravetta blizu 
Rima, o čemer se je doslej malo 
pisalo.

Ker izredni zakoni in zatiralni 
ukrepi niso strli odpora protifa
šističnih množic je fašizem le
ta 1927 ustanovil zloglasno re
presivno organizacijo imenovano 
OVRA, katero so sestavljali naj
hujši zločinci.

131 procesov posebnega so
dišča je bilo namenjenih antifa
šistom iz Julijske krajine. Na 
teh procesih je bilo 544 obtožen
cev, od katerih so jih 476 obso
dili na 4.893 let zaporne kazni. 
Na smrt je bilo obsojenih 33 Slo
vencev in Hrvatov, (katerim je 
dodati še 73 žrtev v Forte Bra-

POČAST1TEV SPOMINA 
USTRELJENIH 

PROTIFAŠISTOV 
V FORTE BRAVETTA

Med antifašisti, ki so jih 
fašisti pred 29. leti ustrelili 
v Forte Bravetta je bilo tudi 
devet slovenskih partizanov s 
Primorskega: Bele, Čekada, 
Dolgan, Frank, Kaluža, Rušt, 
Srebot in Vičič.

Ob 29. obletnici ustrelitve 
je bila v Forte Bravetta spo
minska svečanost. Predsednik 
republike je poslal sožalje 
svojcem žrtev.

Gnusni fašistični letak
Goriški fašisti so pred kratkim objavili gnusni letak, v katerem z dvema 

«citatoma» dokazujejo, da se je Slovencem v dobi črnih srajc dobro godilo.
Nas ne bodo prepričevali, saj se sami varajo v svoji blaznosti, je pa le 

res, da so letak nemoteno delili in da se ni nihče zganil, da bi to preprečil. 
Predvsem niso tega preprečile oblasti!

Kako se nam je dobro godilo vemo sami in dobro vedo tudi fašisti, saj 
na svoji koži še občutijo, da se je naš narod krčevito upiral in marsikdaj 
tudi usekal nazaj, do končne zmage. Tedaj so s krvavimi buticami bežali, 
mar ne zato, ker smo jim bili nehvaležni za vse razdeljene dobrote, od rici
nusovega olja do pretepov, umorov, streljanj in požigov?

Še nekaj o «citatih». Prvi naj bi bil povzet iz govora nadškofa Sedeja 
v Števerjanu (po Gazzettinu), drugi pa je kronika prihoda nekega črno 
oblečenga pajaca v Idrijo.

Vsi vemo, da so v mračni dobi pisali časopisi take kozlarije, da jim 
res ne gre verjeti. Dr. Lavo Čermelj ve povedati, da «je bil prav Sedej po
sebno osovražen fašistom, ker se jim ni hotel uklanjati». Zato so fašisti 
leta 1931 dosegli pri naklonjenem papežu njegovo odstranitev. Kmalu zatem 
je Sedej umrl.

Čudi nas le to, da ni vzrojila sedanja goriška škofija in da se temu 
natolcevanju niso uprli slovenski verniki. Blatenje pogumnega pokojnika je 
tako zlobno, da bi morali z vseh prižnlic ožigosati tudi tiste, ki so delitev 
teh letakov dovolili.

In še Idrija: «z rožami okrašena okna» je videl dopisnik lista «L'Isonzo» 
in ni vedel, da jih Slovenci radi imamo na oknih in da se le nikomur ni 
zljubilo, da bi se ob prihodu nekega tepca v črni srajci moral še truditi 
in jih polagati na pod.

Sicer pa priznavamo, da smo fašistom vedno pripravljeni pokloniti cele 
šope cvetja. Krizantem.

vetta). Ustreljenih je bilo 23 
oseb, 4 obsojencem so spreme
nili smrtno kazen v dosmrtno je
čo, 6 obsodb je bilo izrečenih v 
odsotnosti.

Prva smrtna kazen je bila 
izrečena proti Vladimiru Gor- 
tanu, 17. oktobra 1929. Leta 1930 
so bili ustreljeni bazoviški ju
naki. Decembra 1941 je posebno 
sodišče v Trstu obsodilo 60 
slovenskih in italijanskih anti
fašistov. ,

(Konec prihodnjič)

MARIJA BERNETIČ

29. maja letos, je bila v Nabre
žini proslava 50. obletnice usta
novitve KPI. To strankino slavje 
so organizirale združene sekcije, 
ki delujejo v tej občini, s sodelo
vanjem komunistične mladine. Zelo 
pohvalno se moramo izraziti o 
mladini, ki je po nekaj letih 
neaktivnosti, ponovno in krepko 
oživela svojo organizacijo in s tem 
zbudila precej zanimanja med jav
nostjo.

Pod predsedstvom tovarišice Zor
ke Mervičeve iz Devina in ob pri
sotnosti dveh ustanovnih članov 
ter predstavnikov tržaške federacije 
stranke se je spored razvijal v ve
selem vzdušju.

Tovariša Adriano Oliva, kot usta
novni član KPI, in dr. Jan Godnič, 
deželni svetovalec, sta orisala na
stanek, razvoj in zgodovinsko vlo
go, ki jo je odigrala in jo odigrava 
KPI.

V imenu komunistične mladine 
je prinesel pozdrave tovariš Mar

ko Kobav iz Nabrežine. Spregovo
ril je tudi o dejavnosti mladinske 
organizacije, ki je v polnem razvoju. 
Isti mladinec. je potem še enkrat 
nastopil z deklamacijo, za kar je 
žel lep aplavz. Prav tako so prisot
ni nagradili z aplavzom drugega 
tovariša, ki je recitiral v italijanščini.

Po govorih in deklamacijah je 
predsedujoča, v imenu združenih 
sekcij KPI, podelila diplome ter 
spominske zlate in srebrne kolajne 
članom ustanoviteljem stranke in 
starejšim komunistom, ki so vsto
pili v stranko, ko je pri nas najbolj 
divjal fašizem. Zlato kolajno so 
prejeli tovariši Adriano Oliva, Šte
fan Leban in Vitaliano De Grassi. 
Deset tovarišev pa je prejelo sre
brne kolajne.

Ob zaključku sporeda je pred
sednica sporočila, da so vsi tovari
ši obnovili člansko izkaznico in da 
je v tem letu v tej občini pristopi
lo v stranko 25 novih članov.

Občan

VEDRE MISLI

Srečanje v Celju
Na

zveze
vabilo Občinske konference 
mladine iz Celja je 5. tm 

obiskalo Celje sedemčlansko zastop
stvo ZKM iz Trsta. Skupino so 
sestavljali 3 visokošolci (od teh 2 
Italijana), dva delavca in 2 dijaka. 
Celjski tovariši so nas pričakali v 
hotelu Celeia, kjer smo nazdravili 
srečanju in se domenili za nadaljnji 
spored obiska. Pred odhodom v to
varno Toper nam je tov. Milan 
Bratec, tajnih OKZM, na kratko ori
sal zgodovinski razvoj Celja od pra
starih keltskih in ilirskih zaselkov 
pa preko pomembne rimske trgovske 
postojanke, slavne dobe celjskih 
grofov pa do habsburškega gospost
va ter nastanka in razmaha indu
strije, ko so speljali železniško pro
go Dunaj-Trst. Posebej se je tov. 
Bratec ustavil pri dobi težkega ger- 
manizatorskega pritiska ter dobi 
slovenskih prizadevanj za pravično 
severno mejo v času razkrajanja 
avstro-ogrskega cesarstva in končno 
pri narodnoosvobodilni borbi, ki 
je bila na tem področju še zlasti 
težka sprično Hitlerjevega povelja, 
naj se Štajerska do kraja ponemči. 
Zmaga nad nacizmom in revolucija 
sta Celju omogočili doslej še nepo
znano kulturno in gospodarsko rast.

Sledil je obisk v znani tovarni 
Toper. _ _ v1

V tovarni Toper izdelujejo mosK.o 
in žensko perilo, v njenih treh po
družnicah v celjski okolici pa se 
proizvodnja usmerja v specializa
cijo s poedinimi tekstilnimi izdel
ki. V celjskem podjetju je zaposle
nih preko 1000 uslužbencev, v ve
liki večini delavk. Tov. predsednik 
aktiva ZM v podjetju nas je pospre
mil skozi vse stopnje proizvodnje: 
podrobno nam je orisal tehnične 
metode in nazorno prikazal delitev 
dela v sodobnem podjetju. Se
znanil nas je tudi z organi 
moupravljanja in njihovimi 
logami, na koncu pa še odgovarjal 
na naša vprašanja glede varnostne 
in nadzorne službe, zdravniške 
oskrbe, delitve kvalifikacij in stro
kovnega usposabljanja, dopolnilne
ga izobraževanja zaposlenih in od
nosov podjetja z domačim in tujim 
trgom.

Na vrsto je prišel obisk znameni
tega celjskega gradu, ki je v zamej
skih slovenskih gostih obudil zgo-

sa-
na-

dovinske in literarne spomine. S 
čudovite razgledne točke so nas 
spremljevalci seznanili s problemati
ko industrijskega, demografskega in 
urbanističnega razvoja Celja ter o 
prizadevanjih njegovih prebivalcev 
v zvezi z notranjim in mednarodnim 
turizmom, v prvi vrsti gorskim in 
tistim, ki izkorišča zdravilne vrel
ce in toplice, ki so bogata geološka 
posebnost tega področja.

Pomen sodelovanja
Z gradu smo se namenili v mu

zej NOB, ki pa je bil zaradi pozne 
ure že zaprt. Le v veži smo si lahko 
ogledali eno od jablan iz Frankolove-
ga na katere so nacisti indomači izda
jalci obesili 100 talcev. Domačini 
so veje z obešenci odžagali, da bi 
ne mogle nikoli več obroditi.

Na kosilo smo se odpeljali v zdra
vilišče Dobrno, kjer so nas pričaka
li tov. Viki Krajnc, predsednik 
OKZM iz Celja, ostali člani 
predsedstva in drugi sodelavci. 
Tov. Krajnc je v pozdravu pod
črtal vlogo mladine pri izgradnji no
ve družbe ter poudaril pomen najo
žjega sodelovanja med mladinskimi 
organizacijami ob spoštovanju nji
hove neodvisnosti, kot narekuje ju
goslovanskim mladincem načelo 
neuvrščenosti, ki sploh vodi njihovo 
zunanjo politiko. V odgovoru se je 
vodja naše delegacije in pokrajin
ski tajnik ZKM iz Trsta Poli zah
valil za vabilo in prisrčen sprejem 
ter zagotovil celjskim tovarišem, da 
je tržaška komunistična mladina 
pripravljena nadaljevati in krepiti 
sodelovanje, ki smo mu s tem sre
čanjem postavili temelje.

Po kosilu smo se z žičnico povz
peli na Golte, kjer smo v sodobno 
opremljenem gorskem hotelu sedli 
k uradnim pogovorom. Le ti so 
obsegali 3 točke: oris delovanja ZM 
iz Celja, oris delovanja ZKM iz 
Trsta ter pomenek o političnih ra
zmerah v svetu. Tov. Krajnc nam 
je tako povedal, da šteje zveza mla
dine v Celju 18.000 članov. Njiho
va dejavnost se izraža v organiza
cijski obliki aktivov v šolah (na 
10 osnovnih in 10 srednješolskih 
zavodih), v delovnih organizacijah 
(31) ter po vaseh (14). Dejavnost

ZM se členi v akcijsko in vsebinsko. 
Prva obsega prirejanje kulturnih 
proslav ob obletnicah in praznikih, 
prirejanje izletov, urejanje šolskih 
glasil in literarnih listov in pd., dru
ga obsega obravnavo aktualne dru
žbene in gospodarske problematike 
ter izoblikovanje stališč mladine 
glede poedinih vprašanj. Člani po 
aktivih volijo zastopnike v Občinsko 
konferenco ZM, ki šteje 125 članov; 
od teh tvori 15 mladincev predsed
stvo, ki je izvršni organ in skrbi za 
povezavo z republiškim vodstvom 
in drugimi družbeno-političnimi 
organizacijami. V republiški kon
ferenci ZM Celja ima dva delegata. 
Prizadevanja celjskih tovarišev se 
v zadnjih časih s posebno vnemo 
usmerjajo v pridobivanje mladine za 
aktivno sodelovanje v samouprav
nih organih, zlasti še po šolah. Pri 
tem delu celjska mladina prvači, 
saj šteje kar dvajset odstotno ude
ležbo v teh organih. Za njeno uspo
sabljanje za čim aktivnejše pose
ganje v to dejavnost skrbi ZM s 
prirejanjem posebnih Seminarjev.

Koristne informacije
Predsedstvo OKZM se členi v 

celo vrsto komisij za različna delov
na področja. Delujejo komisije za 
kulturna vprašanja, za izobraževa
nje, za vprašanja gospodarstva in 
samopravljanja, za zunanjo politi
ko, za šport in rekreacijo, za od
nose z mladinskimi organizacijami 
in drugimi družbeno-političnimi 
ustanovami, občasno pa še razne de
lovne skupine. O svojem širokem in 
raznolikem delovanju obvešča ZM 
svoje člane preko lista Informacije 
ter z ostalo republiško publicistiko. 
Poleg tega sredstva ima mladina na 
razpolago 15 do 20 minut teden
skega radijskega sporeda, ki ga sa
ma ureja.

Za tem je tovariš Poli orisal celj
skim tovarišem delo naše orga
nizacije na državnem in pokrajin
skem merilu. Sledilo je vzajemno 
spraševanje in pojasnjevanje dvo
mov. Tako smo npr. zvedeli, da 
ureja sodelovanje dijakov pri samou
pravljanju v šolskih zavodih zakon 
iz leta 1957, ki pa ne ustreza več 

(Nadaljevanje na 4. strani)
RAVEL KODRIČ
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Občni zbor SPZ
V nedeljo, 19. junija bo v Pro

svetnem domu na Opčinah ob
čni zbor Slovenske prosvetne 
zveze. Pristnost in delo te širo
ko ljudske organizacije in njenih 
30 prosvetnih društev, sta poz
nana med Slovenci v Italiji in v 
matični Sloveniji.

Položaj tukajšnje slovenske 
narodne skupnosti ni, in gotovo 
še lep čas ne bo, urejen do me
re, ki bi zadovoljil zahteve Slo
vencev in nam jamčil občutek 
enakopravnosti ter brezskrbno
sti za bodočnost. Žal bo za do
sego tega posrebno še in še 
vstrajne, dosledne, trde pa tu
di odločne borbe.

SPZ in njena društva so že 26 
let na obrambnih okopih, v 
obrambi pred nasilnim in narav
nim odtujevanjem, s skrbjo, da 
se ohrani in razvija vse tisto, 
kar daje Slovencu občutek na
rodne pripadnosti in samozave
sti, da se te svoje človeške pra
vice poslužuje, jo uveljavlja in 
terja, kjer je ni.

Občni zbor SPZ, na katerem 
se bodo zbrali delegati včlanje
nih društev, bo prav gotovo obo
gatil prosvetne delavce z novimi 
izkušnjami in spoznanji. Marsi
katero spoznanje, želja in sklep 
prejšnjih občnih zborov čaka na 
uresničitev. Med važna in te-

GLASBENA MATICA - TRST
PD VALENTIN VODNIK - DOLINA

V torek, 15. junija ob 20,30 v 
dvorani PD Valentin Vodnik

NASTOP GOJENCEV 
ŠOLE GLASBENE MATICE

Na sporedu bodo skladbe za kla
vir, violino, harmoniko, klavir
ski trio in harmonikarski ansam
bel.

žko uresničljiva spoznanja spa
da prav gotovo ljudsko prosvet
no delovanje v mestu in v krajih, 
ki niso več pretežno sloven
ski. Tu bo potrebno zastaviti vse 
sile za razvoj, oživitev starih 
ali novih oblik delovanja. Aktiv
ni prosvetni sedeži in centri so 
nenadomestljiva postavka v kul
turnem in družbenem življenju 
Slovencev. Kjer jih ni, ali pa 
obstoječa društva ne zmorejo 
razviti željene dejavnosti zaradi 
stoterih težav, tam je praznina, 
tam so vrzeli, katerih ško
dljive posledice gredo na račun 
naše osebne in družbene odgo
vornosti.

Nadejamo si, da bo nedeljski 
shod ocenjeval perspektive bo
dočega dela na podlagi ocene 
stanja in potreb današnjega ča
sa, ki zahteva od nas vseh, še 
posebno pa pri načrtovanju bor
be in dela za ohranitev in uvelja
vitev naše narodne skupnosti, 
dobro mero realizma, vztrajnosti 
in odločnosti. Pa tudi taka ocena, 
ki sloni le na sedanjosti ne bo 
zadovoljiva, ako ne bo upošte
vala možnosti, pa tudi naše vi
zije, bodočega razvoja. Ni naš 
namen odkrivati ali prišepetavati 
predloge zdravilne rešitve. Pre
pričani smo, da bodo o tem de
legati in ostali udeleženci ob
čnega zbora sprejeli primerne 
zaključke.

Ob priložnosti občnega zbora 
želimo še posebej poudariti 
dragocenost prosvetnega dela, 
za katerim stojijo stotine in ti
soči aktivnih, požrtvovalnih in 
zavednih Slovencev. Želimo, da 
bi se ta dragocena sila še pove
čala, da bi prosvetna društva, 
klubi in kulturne skupine ostale 
ali postale živa središča kultur
nih srečanj, pri katerih bo na
predna misel nepogrešljivi del 
naših zgodovinskih tradicij.

Počastitev spomina 
Josipa Verginelle

Bivši partizani iz Križa, pevski 
zbor Vesna in mladinska godba 
prav tako iz Križa so obiskali vas 
Lumezzano v pokrajini Brescia, kjer 
je pokopan komandant 122. gari
baldinske udarne brigade, kriški 
rojak Josip Verginella. Ustavili so 
se tudi v Brescii in se v krožku, ki 
je poimenovan po Verginelli, sre
čali s predstavniki združenja ANPI. 
Tudi v Lumezzanu so se srečali s 
predstavniki združenja ANPI ter 
si izmenjali darila. Tovariši iz Križa 
so gostiteljem podarili zvezdo iz 
rdečega marmorja, ki jo je izdelal 
Boris Tence, od gostiteljev pa so 
prejeli dva popolna jedilna pribora, 
ki bosta v korist spomenika NOB 
v Križu. Na tem srečanju sta govo
rila predstavnik krajevne sekcije 
KPI Torri in predsednik združenja 
partizanov iz Križa, Bogateč. Na 
svečanosti pred spomenikom padlih 
je govoril najprej v slovenščini in 
nato v italijanščini tajnik kriškega 
združenja ANPI Dušan Košuta. 
Med drugim je poudaril pomen 
skupnega boja proti fašizmu in naci
zmu in za svobodo narodov. Doma 
činom je tov. Košuta izročil tudi 
pozdrave Verginellovega brata Ro
mea, ki živi v Portorožu in znane
ga komandanta italijanskih partiza 
nov Toneta Ukmarja, ki živi v Ko
pru. Svečanosti v Lumezzanu se je

udeležil tudi Verginellov bojni to
variš iz Španije Cvetko Sedmak iz 
Križa, ki živi sedaj v Arezzu.
Na svečanosti sta sodelovala tudi 
pevski zbor Vesna in mladinska 
godba iz Križa.

Zelo lepo je od tovarišev iz Kri
ža, da se spominjajo svojega roja
ka pok. tovariša Josipa Verginelle. 
Zato pobudo toplo pozdravljamo.

V znamenju «Hlapca Jerneja in njegove pravice»

Petindvajset let neprekinjenega
delovanja Slovenskega gledališča v Trstu

V nedeljo dopoldne je bilo v Kul
turnem domu v Trtu pomembno 
slavje. Slovensko gledališče v Trstu 
je slavilo svoj 25. jubilej. Žal pa je 
bil ta jubilej v znamenju Hlapca 
Jerneja, ki že 25 let terja svoje 
pravice.

Svečanosti so se poleg številnega 
občinstva udeležili tudi predstavniki 
krajevnih in deželnih oblasti, ugled
ni kulturni delavci in številni gosti 
iz matične domovine.

Slavnostna govora sta imela pred
sednik SG prof [osip Tavčar in 
ravnatelj SG Filibert Benedetič. V 
imenu krajevnih oblasti je SG po
zdravil predsednik pokrajine dr. 
Michele Zanetti, v imenu organi
zacij, ki so vključene v SKGZ pa 
Boris Race.

Uradni svečanosti je sledila kon
certna izvedba Cankarjevega Hlap
ca Jerneja in njegove pravice.

Na nedeljski svečanosti je članica 
SG Mira Sardočeva prebrala izjavo, 
ki so jo podpisali vsi člani umetni
škega, tehničnega in upravnega

Člani SG na nedeljski svečanosti v Kulturnem domu

osebja SG ter osebja Kulturnega 
doma. Izjava se glasi:

«Prijatelji!
25-letnica, ki jo danes praznuje-

Jubilej prosvetnega društva 
France Prešeren v Boljuncu
Prejšnji teden je PD France Pre

šeren v Boljuncu priredilo prosla
vo 70-letnice svoje ustanovitve. S 
proslavo je društvo v štirih dneh 
pritegnilo k sodelovanju in na obisk 
domala vse domačine in številno 
občinstvo iz sosednjih krajev.

Vse prireditve, so bile deležne 
izredne pozornosti od razstave o 
društvenem delovanju v 70. letih 
življenja, predavanja Maria Magaj
ne o boljunskem mlaju, nastopa 
zbora Fran Venturini iz Domija in 
dramske skupine PD Prosek-Kon- 
tovel s komedijo Draga Ruth pa 
do izredno pestrega zaključnega na
stopa v nedeljo 6. junija.

Osrednjo prireditev so obogatili 
s svojim nastopom gostje iz Kočev
ja ki so nastopili s svojim 75 
članskim mladinskim pevskim zbo
rom. Tudi nastop zbora srednje 
šole Simon Gregorčič ki ga vodi 
Drago Žerjal in gojencev šole 
Glasbene matice je vreden pri
znanja in pohvale. «Prešernovci» 
so nastopili z lastnimi silami z me
šanim pevskim zborom in tamburaši 
in s posrečeno improvizacijo «Gre
mo n’ šagro» ter z nemajhnim števi-

Dramska skupina iz Boljunca

lom sodelujočih, ki so s svojim požrt
vovalnim delom skrbeli, da je lahko 
cela proslava stekla. Kdor je le kdaj 
tudi bežno spremljel pripravo take 
prireditve dobro ve, koliko dela, 
skrbi, požrtvovalnosti in dobre vo
lje je potrebno za dober potek.

Med posameznimi točkami je 
igrala breška godba.

Med občinstvom so bili prisotni 
poleg župana občine Dolina Dušana 
Lovrihe, podžupana Bandija in od
bornikov, še predsednik občinske 
skupščine Kočevje Miro Hegler s 
svojimi sodelavci, generalni kon
zul SFRJ Boris Trampuž, podpred
sednik Slovenske prosvetne zveze 
Mirko Kapelj, ki je v imenu SPZ 
društvu čestital, tajnik Edvin Švab 
in drugi.

Inž. Dušan Oražen je v imenu 
kulturne skupnosti občine Kočevje 
pozdravil prireditelje in izročil PD 
Prešeren in SPZ grb kočevskega 
mesta. Tone Kovačič je v imenu tu
rističnega društva Kočevje izročil 
darilo ŠD Breg in ostalim petim 
prosvetnim društvom, ki delujejo 
na območju dolinske občine.

Poleg že omenjenega mladinske
ga zbora je prišla iz Kočevja večja 
skupina obiskovalcev, saj je bilo 
vseh gostov nad 250.

V zgodnjih popoldanskih urah 
se je vršil vljudnostni obisk na do
linskem županstvu, katerega so se 
udeležili župan Lovriha, podžu
pan Bandi in odborniki dolinske 
občine in župan občine Kočevje s 
svojimi sodelavci. Gostje so tudi 
upraviteljem občine Dolina izročili 
grb mesta Kočevje. V prijateljskem 
razgovoru, po izmenjavi informacij 
o načinu poslovanj občinskih uprav 
in o položaju Slovencev v Italiji, 
je bila obojestransko izražena pobu
da, da bi se občin Dolina in Ko
čevje pobratili. Predsednik Hegler 
je izrekel željo, da bi v najkrajšem 
času obiskala Kočevje delegacija 
upraviteljev dolinske občine 
in zagotovil, da bodo predlog za 
pobratenje dali na dnevni red prve 
seje kočevske občinske skupščine.

mo, ni samo gledališki praznik, 
temveč praznik vseh tistih, ki so 
z ljubeznijo spremljali in spremljajo 
dosežke te kulturne ustanove slo
venske narodnostne skupnosti v 
Italiji. Zato gredo naše hvaležne mi
sli predvsem vam redni obiskovalci 
naših predstav.

In prav vam zaupamo ob tem 
dnevu veselja tudi senčne strani na
šega dela, ki pogojujejo in hromijo 
naše umetniške dosežke. 25 let neu
trudnega dela pomeni 25 let težav, 
velikih naporov, velikih uspehov, 
ampak tudi 25 let odpovedi in veli
kega strahu za vsakdanji obstoj.

Zadnja leta so se razširila opti
mistična sporočila, kako je vse ure
jeno, kako sijajna bodočnost trka 
na vrata našega gledališča, kajti da
ne so bile najrazličnejše obljube, ki 
potem niso bile izpolnjene v celoti.

Člani SG v Prstu še vedno živi
mo in delamo pod težkimi social

Ob petindvajsetletnici nepreki
njenega delovanja Slovenskega 
gledališča v Trstu čestitamo 
vsem članom umetniškega, teh
ničnega in upravnega osebja.

DELO

nimi pogoji, podpore gledališču so 
nezadostne, še vedno ne izpolnju
jejo statusa stalnega gledališča.

Vsi ti pogoji imajo za posledico, 
da so naše socialne razmere še ved
no neurejene ter da ogrožajo nadal- 
nji obstoj gledališča, nas gledali
ške delavce pa diskvalificirajo bo
disi kot umetnike bodisi kot ljudi.

Danes, ko bi morale naše besede 
in izjave podčrtati le pomen jubi
leja, ki ga slavimo, smo prisiljeni s 
tega mesta pozivati vso javnost, da 
nas podpre v boju za naše pravice, 
za pravice Slovenskega gledališča. 
Naš maloštevilni ansambel je do da
nes prenašal vse težave, ker se je 
zavedal etičnih, moralnih in predv
sem nacionalnih dolžnosti, vendar 
vsakega potrpljenja je enkrat konec.

Usodno bi bilo, če bi ob novi 
sezoni ostali pristojni organi gluhi 
do naših pravičnih zahtev in bi nas 
tako prisilili k težjim odločitvam, ki 
bi prejudicirale našo prisotnost na 
tem našem življenjskem gledali
škem prostoru.

Naj bi ne bilo današnje jubilejno 
slavje — sloco tega ansambla oà 
svojega dragega občinstva».

O jubileju Slovenskega gledališča 
v Trstu bomo pisali tudi v pri
hodnji številki. V isti številki bomo 
poročali tudi o problematiki, ki je 
bila na tiskovni konferenci, ki jo je 
priredila uprava SG pretekli torek.
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Pomen kampanje 
za naš tisk

Avtonomna tržaška federacija je 
začela kampanjo za komunistični 
tisk. Tej kampanji komunisti pri
pisujemo zelo velik pomen zlasti le
tos, ko se uvršča v izreden poli
tični moment.

Gospodarsko stanje v državi se 
čedalje slabša in kriza se vedno bolj 
širi. Vlada ni sposobna, da bi ozdra
vila to stanje in rešila krizo. V 
sami vladni koaliciji naraščajo na- 
sprotstva, ki jo dejansko razjedajo.

Stopnjujejo se veliki družbeni, 
sindikalni in politični boji delavske
ga razreda in ljudskih množic. Ved
no bolj je občutiti zahtevo po te
meljitih reformah, po spremembi 
družbenih odnosov, po novih zako
nih, ki naj ustrezajo težnjam in po
trebam ljudskih slojev.

Parlament je pred kratkim odo
bril zakon o stanovanjski reformi. 
Ta zakon, četudi ni tak kakršen bi 
moral biti in kakršnega smo zahte
vali, je rezultat dolgotrajnih in hu
dih bojev v parlamentu. Ti boji 
niso bili zaman, saj so bile v zakon 
vnešene nekatere spremembe, ki so 
jih postavili komunisti in levica 
sploh. Zato smemo trditi, da ome
njeni zakon pomeni korak naprej k 
temeljitejšim reformam na tem po
dročju.

Na dnevnem redu je še cela 
vrsta izredno važnih vprašanj, kot 
so npr. vprašanja reforma šolskega 
sistema prevozov ipd.

Medtem, ko se ta boj razpleta pa 
se gibljejo tudi sile skrajne desni
ce ter skušajo zaustaviti napredek.

Kakšna je vloga komunističnega 
tiska v obstoječem položaju? Pov
sem naravno je, da je vloga tega 
tiska tudi in še posebej v sedanjem 
položaju silno važna. To pa tembolj, 
če pomislimo, kako pišejo razni 
veliki dnevniki, številne periodične 
publikacije, nešteti listi in lističi, 
ki dobivajo podporo od skupin, ki 
nasprotujejo napredku ljudskih in 
delavskih množic. Ves ta tisk — ka
kor tudi radio in televizija — če
stokrat prikriva resnico ali pa jo 
potvarja.

Komunistični tisk obvešča delov
ne ljudi o dejanskem stanju, usmerja 
množice v boju za pravice, razkrin-

kuje goljufije, spletke, najrazličnej
še načrte konservativnih in reakcio
narnih sil itd., obenem pa kaže tudi 
pot za rešitev iz obstoječe krize, pot, 
ki vodi k rešitvi številnih perečih 
vprašanj.

DELO ima še večje poslanstvo, 
ker ni samo informacijsko sredstvo, 
temveč je tudi glasilo boja za glo
balno rešitev vprašanj Slovencev v 
Italiji; je glasilo, ki hrez oklevanja 
in pomislekov kaže najodgovarjajočo 
pot k rešitvi teh izredno važnih 
vprašanj. Obenem DELO vrši tudi 
pomembno vlogo pri tolmačenju 
vprašanj in ob debati, ki se pojavlja 
na slovenskem področju pri nas, v 
boju proti kvalunkvizmu in politi
čnemu brezbrižju. In še: DELO ka
že pot rešitve teh vprašanj ob tesni 
povezavi vsega demokratičnega ljud
stva, tako slovenskega kot italijan
skega, in ob enotnem nastopu vseh 
Slovencev.

Zato, ko se vključujemo v splo
šno kampanjo tiska pri nas, mora
mo pravilno tolmačiti poslanstvo 
tega našega glasila ter storili vse, 
da se bo čedalje širilo med našimi 
ljudmi. Da pa bo to glasilo moglo 
vršiti svoje poslanstvo, je potrebno, 
da ga tudi gmotno podpiramo.

J. G.

Zadnje tedne se v Trstu mnogo 
govori o vprašanjih, čigar rešitev 
spada v pristojnost pokrajinske 
uprave. Vprašanja, ki so bila tako- 
rekoč na dnevnem redu so: okuženje 
morske vode, stavka nameščencev 
psihiatrične bolnišnice, stavka na- 
meščncev laboratorija za higieno in 
profilakso, pismo 98 profesorjev 
zavoda «Da Vinci», ki protestirajo 
proti dokvalifikaciji šole, posveto
vanje o višji srednji šoli, za katero 
je dala pobudo pokrajinska uprava, 
razstava domačih vin, ki naj bi jo 
pokrajina priredila prihodnjo jesen, 
a se o njej ne govori več ipd.

Reven Beduin...
Pod naslovom «Odnos kristjana do današnje družbe», «Katoliški glas» 

pravi, da «današnji človek si želi zlasti pravičnosti in enakosti»; pozabil pa 
je napisati, da si današnji človek želi RESNICE. Resnice, ki je neločljiva od 
«pravičnosti in enakosti».

Pravoveren in reven Beduin veruje (po svoje) samo v Alaha in njegove
ga preroka. V svoji veliki revščini si včasih v njunem imenu — in v želji, 
da bi se mu to, kar si želi, kdaj le uresničilo — privošči toliko laži, da še 
sam sebi verjame, da poseduje toliko in toliko tovornih in jezdnih kamel, 
čeprav siromak vleče s seboj po revnih pašnikih ob robu puščave le nekaj 
mršavih koz.

Ne zamerite mi, če sem kar tako prešel od «KG» do ubogega Beduina. 
Sicer pa pri tem ubogi Beduin ni nič kriv. Drugače pa je s «KG» in njegovimi 
pisci, ki se v svojih sestavkih skrivajo pod najrazličnejšimi imeni in vzdevki.

Ne maram tu napraviti recenzije «KG» od 3. t.m. Res ne. Saj bi se s 
tem samo vrnil na njegovo vsebino, iz katere kar izžarevata «pravičnost in 
enakost», seveda brez RESNICE, ali pa z «resnico», kot jo pojmuje «Mladinec, 
ki je proti vsaki diktaturi». Ta «Mladinec», ki gotovo ima že kar precej sivih 
las za ušesi, odgovarja v «KG» pod rubriko «Bralci pišejo» in naslovom «Osta
li so zvesti nasilju», na članek, ki ga je objavilo «Tržaško komunistično glasilo 
'DELO’ in ki je spet izlilo nekaj strupenih stavkov na naš list» («KG», seveda).

Ob koncu svojega sestavka, v katerem kar lije med na naš račun, vrli 
«Mladinec» piše:

«Na srečo imamo volitve, na katerih se večina našega ljudstva ne izreka 
za komunizem, saj od 120.000 Slovencev (kolikor nas je v deželi) le kakih 
20.000 voli PCI».

Dragi moji tovariši volivci «PCI». Sedaj za gotovo veste, koliko vas je 
v naši deželi. S tem vas je osrečil «Mladinec». Nikakor si ne predstavljajte, 
da kaj pomenite ali pa da vas je cela truma... Od 120.000 Slovencev (koli
kor nas je v naši deželi) vas je «le kakih 20.000», in pika.

To je vse, kar sem vam hotel povedati. Ah, oprostite. Pozabil sem samo 
še na nekaj:

Da imamo tudi mad Slovenci Beduina, ki laže in še sam sebi verjame... 
čeprav revež vleče s seboj... le nekaj mršavih koz».

— Črt

Pozdrav gostom 
iz Zagreba

Folklorna skupina kulturno umet
niškega društva JOŽA VLAHOVIČ 
iz Zagreba spada med najbolj zna
ne amaterske ansamble v Jugosla
viji.

Ustanovljena je bila leta 1945 
in je nastopila na neštetih priredit
vah doma, gostovala pa je tudi v 
Bolgariji, Romuniji, na Madžarskem, 
v Sovjetski zvezi, Avstriji, Franciji, 
Švici, Luksemburgu, Zahodni Nem
čiji, Belgiji, na Holandskem, Fin
skem ,Angleškem, Češkem, v Španiji 
in Italiji.

Jugoslavijo je ta skupina zasto
pala na mnogih mednarodnih fol
klornih festivalih. Frejela je tudi 
mnogo priznanj. Leta 1949 je v 
Pragi prejela srebrno medaljo, le
ta 1957 v Moskvi bronasto meda

ljo, leta 1962 v Helsinkih zlato 
medaljo, leta 1968 v Sofiji dve 
srebrni medalji in leta 1969 v Bu
karešti zlato medaljo in diplomo.

Folklorni skupini kulturno umet
niškega društva JOŽA VLAHO
VIČ, ki bo v nedeljo 13. junija ob 
20. uri nastopila na festivalu DELA 
v Dolini, izrekamo prisrčno do
brodošlico.

Tovarišici Baziliji Hrvatič iz 
Ricmanj, ki slavi danes svoj 50. 
rojstni [danA iskreno čestitamo.

DELO
Sekcija KPI - Dolina 

Zveza demokratičnih žena

l

Pomislimo npr.na stavko v psi
hiatrični bolnišnici. Nameščenci so 
bili prisiljeni stavkati, ker je njihov 
položaj neurejen in izredno neugo
den. Nerazumljivo je dejstvo da 
pokrajinska uprava zavlačuje reši
tev tako perečih vprašanj. Boj na
meščencev te bolnišnice, ki so ga 
podprli tudi zdravniki, je skrajno 
težak. Določen tisk je skušal stavko 
prikazati kot neodgovorno dejanje. 
K temu je primogla tudi neka izja
va, ki jo je dal predsednik pokraji
ne. Nesprejemljiv je bil tudi poseg 
vladnega komisarja, ki je odredil, 
naj vojaki nadomestijo stavkajoče 
delavce. Sicer pa je javnost pravil- 
tolmačila boj delavcev, odločnost in 
kompaktnost stavkajočih pa sta pre
vladala nad poskusi, ki so imeli za 
cilj diskreditirati akcijo delavcev. 
Sprejete so bile nekatere bistvene 
zahteve.

Tudi stavka v laboratoriju za higie
no in profilakso, ki je trajala šest 
dni, se je uspešno zaključila. Pokra
jinski odbor se je končno odločil, 
da reši nekatera vprašanja, ki so 
bila več let odprta. Nerazumljivo pa 
je, da se to ni zgodilo že prej in 
da so morali nameščenci stopiti v 
stavko.

Toda spričo tolikih perečih vpra
šanj je pokrajinski svet takorekoč 
na dopustu. Pokrajinski odbor ni 
smatral za potrebno, da bi sklical 
sejo sveta, kar je izrecno zahtevala 
komunistična skupina.

Izlet;
Kmetijsko pokrajinsko nadzorništvo 

v Trstu prereja 15. in 16. junija poučni 
izlet za ogled kmetijsko-industrijskih 
obratov v videmski pokrajini.

Predviden je ogled: Zadružne mle
karne v Čedadu, ene izmed zadružnih 
kleti v okolici Čedada, zadružnih mle
karn v Mortegliano in Coderno di Se- 
degliano.

Prijave sprejema Kmetijsko nadzor
ništvo v ulica C. Ghega št. 6, soba 
št. 2.

Podpisniki 
enotne spomenice 
pri predsedniku 
deželnega odbora
Dne 4. junija se je enotna delega

cija Slovencev iz tržaške, goriške 
in videmske pokrajine srečala s 
predsednikom deželnega odbora dr. 
Berzantijem.

V delegaciji so bili: Poslanec Al
bin Škerk, deželni svetovalec Du
šan Lovriha, deželni svetovalec dr. 
Drago Štoka, predsednik Slovenske 
kulturno gospodarske zvese Boris 
Race, podpredsednik goriške pokra
jine Marko Waltritsch, duhovnik iz 
Slovenske Benečije Emil Cencič, dr. 
Avgust Sfiligoj iz Gorice, Izidor 
Predan, predsednik društva Ivan 
Trinko v Čedadu, tajnik Slovenske 
prosvetne zveze Edvin Švab, Viljem 
Černo občinski svetovalec v občini 
Brdo in Marji Mayer predsednik 
Slovenske prosvete.

Enotna delegacija je predsedniku 
deželnega odbora obrazložila vse
bino spomenice, ki je bila novembra 
1970 naslovljena predsedniku vlade. 
Dr. Berzantija je naprosila, naj 
posreduje da bi predsednik vlade 
čim prej sprejel zastopnike Sloven
cev. Kot je znano predsednik vlade 
še ni odgovoril na spomenico in ne 
kdaj namerava sprejeti slovenske od
poslance.

Dr. Berzanti je dal delegaciji Slo
vencev naslednje zagotovilo:

«Upoštevam resnost, s katero ste 
obrazložili svoje zahteve. Posredoval 
bom, da vlada upošteva upravičene 
zahteve in da predsednik Colombo 
sprejme delegacijo podpisnikov spo
menice».

20. junija 
praznik tiska 
na Opčinah

V nedeljo, 20. t.m. bo na Opči
nah praznik komunističnega tiska.

Začetek ob 15. uri. Ob 16. uri 
se bo začel pester kulturni spored. 
Sodelovali bodo: Pevski zbor Ta
bor z Opčin, pevski zbor Vesna h 
Križa ob spremljavi harmonikarja 
Oskarja Kjudra in godbe s Proseka.

PRISPEVKI ZA DELO

Ob priliki festivala v Dolini 
daruje Tončka Vidav iz Banov 
2.000 lir za tiskovni sklad DELA.

V počastitev spomina drage
ga prijatelja daruje N.N. 1.000 
hr za tiskovni sklad DELA.

Nadaljevanje

Ob 25-letnici republike
(Nadaljevanje s 1. strani) 

«žrtev», temveč od razvoja boja 
množic, od krepitve enotnosti 
in od napredovanja vseh sil le
vice.

Enotno demokratično gibanje 
ima možnost, da napreduje na 
poti uresničevanja republiške 
ustave v vseh njenih delih, 
vštevši tudi tistega, ki je za nas 
bistveno važen, t.j. priznanja po
polne enakopravnosti narodnih 
manjšin.

Ugotovitev, da je to gibanje 
tako močno in široko, je za nas 
komuniste razlog zadovoljstva in 
ponosa, saj smo njegov sestav
ni del. Zavest, da je temu gi
banju zaupana bodočnost pa 
nam narekuje obveznost, da 
prav to gibanje še bolj ojačimo.

Srečanje v Celju
(Nadaljevanje z 2. strani'1

stopnji splošnega razvoja samouprav
nih odnosov. Podobno se mladina 
zavzema tudi za posodobljanje uč
nih metod in vsebine in za prema
govanje shematičnega in okostene
lega prikazovanja resnice. Glede 
teh vprašanj sicer ne vlada enotnost 
pogledov, vendar prav tako ni kon
fliktnih situacij: gre v resnici za 
pozitivno pestrost mnenj. Po krajšem 
odmoru se je nato pogovor dotaknil 
mednarodnih političnih vprašanj. 
Celjski tovariši so se živo zanimali 
za naše poglede in stališča glede 
odnosov med komunističnimi stran
kami vzhodnega in zahodnega ta
bora, posebej še glede našega od
nosa do KP SZ in do dogodkov na 
Češkoslovaškem. Pojasnili smo, da 
se tudi ZKMI podobno kot KPI 
strogo in dosledno drži načela nev- 
mesanja in spoštovanja neodvisno
sti; naša kritična sodba nekaterih 
primerov kršitve tega načela pa ne 
more in ne sme pomeniti izneverja- 
nješirokemu taboru socializma in 
protiimperializma, kot zahtevajo od 
nas nazadnjaške sile v Italiji s so
cialno demokracijo na čelu. Dalje 
je stekla beseda o naši protiimperia- 
listični politični akciji ter o osred
njem značaju tega boja pri nas, 
kjer se moreče podložništvo ita
lijanskega vladajočega razreda in
teresom ameriškega monopola kaže 
v izredno ostrih oblikah. Pri tem 
je tovariš Poli izrazil začudenje in 
obžalovanje italijanskih mladih ko
munistov spričo prijaznega spreje
ma, ki ga je bil Nixon deležen v 
Jugoslaviji, medtem ko se je med 
svojim obiskom v Rimu moral pre
mikati s helikopterjem, da bi se 
izognil množičnim demonstracijam. 
To pa še zlasti zato, ker je prime
rjanje obeh sprejemov dalo reakcio
narnim silam v Italiji priliko, da 
spet zahtevajo prepoved demonstra
cij in trdo roko proti demonstran
tom. Celjski tovariši so nam razlo- 
šili, da Jugoslavija odločno naspro
tuje ameriški zločinski politiki, kar 
so tudi jugoslovanske oblasti Nixo- 
nu povedale med pogovori; pouda
rili pa so, da sprejemajo vsakogar, 
ki pride v Jugoslavijo z dobrimi 
nameni in na enakopravni ravni. 
Sicer pa se tovariši iz Celja dobro 
zavedajo vprašanja manipulacije ob
veščanja in pretvarjanja resnice, 
saj se s to nevarnostjo pravkar so
očajo v zvezi s težkim gospodarskim 
položajem v Jugoslaviji. Na vpra
šanje o odnosih s katoliško mladino 
pa so mladinci pojasnili, da je bilo 
vprašanje vere dokončno rešeno z 
ustavno listino, ki zagotavlja svobo
do veroizpovedi, obenem pa točno 
opredeljuje delovno področje ver
skih organizacij. Sicer pa delujejo 
pri SZDL posebne komisije, v ka
terih so zastopani tudi verniki in 
duhovniki; njih naloga je, da ta 
vprašanja sproti skupaj rešujejo.

Zanimanje in vprašanj je bilo še 
veliko, čas pa nas je, kot sicer iz 
samega začetka, neusmiljeno prega
njal. To je bila edina nevšečnost v 
tem koristnem in prijetnem sreča
nju. Obe strani sta na koncu izra
zili svoje zadovoljstvo nad tem prvim 
srečanjem in si zagotovili, da bo
sta sodelovanje nadaljevali, prihod
njič pač v Trstu. Za pozdravi smo 
si še voščili obilo uspeha pri na
šem nadaljnem delu.

DELO
glasilo KPI za slovensko 
narodno manjšino 
Direktor Mariia Bernetič 
Ureja uredniški odbor 
Odgovorni urednik 
Anton Mirko Kapelj 
Tisk: Tip. Biva - Trst 
Ulica Torrebianca, 12


